

[Text]

1930s as we go on to the 1990s. That is one of our problems, I think.

An hon. member: Hear, hear.

The Chairman: I thank you very, very much, all three of you. We appreciate it.

I want to make a short announcement before we take our last witness. We have received a brief from the Manitoba Peace Council. It is one of several we have received, and that will be distributed to all members of the committee after the set of hearings here this afternoon.

The next group is the Winnipeg Co-ordinating Committee for Disarmament—Mr. Martin Zeilig, Paul Eastwood, and Valerie Klassen. Who is going to speak first?

Mr. Martin Zeilig (Staff Member, Winnipeg Co-ordinating Committee for Disarmament): I am.

The Chairman: All right. We just take it off your time, you know.

• 1630

Mr. Zeilig: I am an organizer with the Winnipeg Coordinating Committee for Disarmament. With me is Valerie Klassen, Vice-Chairperson, and Paul Eastwood who is with Project Peacemakers, formerly the Interchurch Disarmament Project.

We welcome the opportunity to appear before you this afternoon to present our viewpoints on this crucial issue which faces Canadians, indeed all humanity. The Winnipeg Coordinating Committee for Disarmament, WCCD, is an umbrella group with which close to 100 groups are affiliated, including labour, educators, physicians, churches, youth groups and several hundred individual members. Our annual Walk for Peace, Canada's second largest peace demonstration, this year attracted close to 30,000 people.

Canada sees itself as having an important role as an international peacemaker. Canada is one of the few nations that has representatives on every major multilateral disarmament forum. Canada is working hard to achieve a comprehensive test ban and is continuing to work to strengthen the non-proliferation treaty. Prime Minister Mulroney on many occasions has expressed his commitment to peace and the important role that Canada can play as a peacemaker, including his most recent request at the UN for the superpowers to "Go the extra mile" in pursuit of an arms control agreement. Furthermore:

The Government of Canada has concluded that Canada's own policies and reports do not warrant a government-to-government effort in support of SDI research.

That was Prime Minister Mulroney. Such statements are welcomed by our membership.

[Translation]

c'est qu'au moment où nous nous acheminons vers les années 1990, il ne faudrait surtout pas oublier les années trente.

Une voix: Bravo! Bravo!

Le président: Je vous remercie infiniment, tous les trois. Ce fut très apprécié.

J'aimerais vous dire, avant d'entendre le dernier témoin, que nous avons reçu un mémoire du Manitoba Peace Council. C'est l'un des nombreux mémoires que nous avons reçus et nous le distribuerons à tous les membres du comité après les audiences de cet après-midi.

Le prochain groupe est le *Winnipeg Co-ordinating Committee for Disarmament*. Je vous présente M. Martin Zeilig, M. Paul Eastwood et M^{me} Valerie Klassen? Qui veut parler le premier?

M. Martin Zeilig (membre, Winnipeg Co-ordinating Committee for Disarmament): Moi.

Le président: Très bien. Allez-y! Nous déduisons simplement cela de votre temps, vous savez.

M. Zeilig: Je suis un des organisateurs du *Winnipeg Coordinating Committee for Disarmament*. Je suis venu ici en compagnie de Valerie Klassen, vice-présidente, et de Paul Eastwood, un des responsables du projet Peacemakers, anciennement le *Interchurch Disarmament Project*.

Nous nous réjouissons de l'occasion qui nous est offerte cet après-midi d'exposer notre point de vue sur cette question cruciale qui préoccupe tous les Canadiens, voire toute l'humanité. Le WCCD est un groupe de coordination auquel sont affiliés près de 100 groupements, dont des ouvriers, des pédagogues, des médecins, des églises et des groupes de jeunes, ainsi que plusieurs centaines de membres individuels. Notre marche annuelle pour la paix, la deuxième plus importante manifestation pour la paix au Canada, a attiré cette année près de 30,000 personnes.

Le Canada considère qu'il a un rôle important à jouer comme artisan de la paix. Il est un des rares pays à participer à chaque forum multilatéral d'importance sur le désarmement. Le Canada travaille fort pour qu'on en arrive à un accord général sur l'interdiction des essais nucléaires et il poursuit ses efforts en vue de renforcer le traité de non-prolifération des armes. À plusieurs reprises, le premier ministre Mulroney s'est fait le défenseur de la paix et a souligné le rôle important que le Canada pouvait jouer comme artisan de la paix. Mentionnons, entre autres, sa récente requête aux Nations Unies pour que les superpuissances «fassent un pas de plus» vers une entente sur le contrôle des armements. En outre:

Le gouvernement a conclu que les politiques et les rapports du Canada ne justifiaient pas un engagement envers un autre gouvernement à appuyer le programme d'initiative de défense stratégique (IDS).

C'est ainsi que c'est exprimé le premier ministre Mulroney. Nos membres se réjouissent de telles déclarations.